
Verslag van de vergadering van de Coördinatie 
Commissie voor Europese I n t e g r a t i e - en A s s o c i a t i e -
problemen op 22 f e b r u a r i 1967 

Goedkeuring v e r s l a g van 30 januari j l . 
D i t v e r s l a g wordt goedgekeurd met dien verstande, 
dat op verzoek van de Heer LeMair i n de l a a t s t e 
a l i n e a van punt 2 op pag. 5 wordt geschrapt de woorden 
" i n deze nota". 

B r i t s e toetreding; bezoek M i n i s t e r s Wilson en Brown 
Op verzoek van de V o o r z i t t e r geeft de Heer Hartogh 
een korte b e s c h r i j v i n g van de nota die interdeparte¬
mentaal i s v o o r b e r e i d ten behoeve van de Nederlandse 
delegatie die de heren Wilson en Brown op 26/27 februari 
za l ontvangen. Spreker w i j s t erop, dat Nederland zich 
steeds een voorstander van B r i t s e toetreding heeft 
betoond. H i j verwacht dat het gesprek n i e t zozeer over 
materiële problemen z a l gaan a l s wel over de verder 
door de Regering van het Verenigd Koninkrijk te volgen 
t a k t i e k , met name over de vraag of - gezien de vermoedelijk 
negatieve Franse i n s t e l l i n g - z i j zou moeten wachten tot 
het p o l i t i e k e klimaat i n F r a n k r i j k i s verbeterd of dat 
z i j haar formele toetredingsaanvraag nu zou moeten her
nieuwen teneinde de Fransen te dwingen k l e u r te bekennen. 
Niettemin vermeldt de nota de diverse problemen die zowel 
door de B r i t t e n a l s door de Nederlandse M i n i s t e r s naar 
voren zouden kunnen worden gebracht, zoals 
a. de algemene economische s i t u a t i e i n het Verenigd 

K o n i n k r i j k 
b. de landbouw en met name de kwestie van de Nieuw-

Zeelandse boter 
o. de " s t e r l i n g balances" 
d. de v r i j h e i d van ka p i t a a l v e r k e e r 
e. de re g i o n a l e p o l i t i e k 
f . de technologische samenwerking 
g. de KSG 

De Heer Spierenburg i s , evenals de heer Hartogh van 
opvatting dat de toetreding van het Verenigd Koninkrijk 
om p o l i t i e k e redenen - het evenwicht i n de Gemeenschap -
noodzakelijk i s . Voorts i s h i j echter van mening, dat 
de p o s i t i e van ons land sterker i s i n het kader van de 
Zes dan i n dat van bv. 10 partners. Uitgaande van de 
hypothese dat de toetreding van het Verenigd Koninkrijk, 
Denemarken, Noorwegen en Ierland - indi e n Frankrijk niet 
tegenzit - doorgang z a l vinden, dient men daarna h a l t 
te maken en hiertoe reeds thans te b e s l u i t e n . De neutrale 
landen hebben n i e t dezelfde p o l i t i e k e d o e l s t e l l i n g e n . 
De redenering van de Fransen dat het gehele beeld van 
de EEG verandert met toetreding van v i e r nieuwe landen 
dierst v o o r z i c h t i g en met sluitende argumenten te worden 
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bestreden. Wat het gesprek met de 3 r i t s e ministers b e t r e f t 
i s spreker de opvatting toegedaan dat deze de moeilijke 
economische s i t u a t i e i n het Verenigd Koninkrijk n i e t met 
gemeenplaatsen mogen afdoen. Voorts acht h i j het van belang 
dat aandacht besteed wordt aan de gevolgen voor de kolen- * 
markt i n geval van B r i t s e toetreding. 

De heer van Lennep z i e t moeilijkheden i n de toetreding van 
v e r s c h i l l e n d e andere landen tezamen met het Verenigd 
Koninkrijk, een probleem dat n i e t a l l e e n institutioneel i s 
en w e l l i c h t v i a een echelonnering zou kunnen worden opgelost. 
Immers de m o e i l i j k s t e fase i n de Gemeenschap staat voor de 
deur. In de eerste p l a a t s moet de w i l tot i n t e g r a t i e b i j 
de Engelsen vaststaan en voorts mogen z i j de problemen niet 
onoplosbaar maken door te v e e l "pijnpunten" i n te brengen. 
Z i j moeten hun p o s i t i e v e i n s t e l l i n g t o t uitdrukking brengen, 
o.a. door meer r e a l i s t i s c h hun eigen monetaire problemen te 
evalueren en door z i c h te onthouden van handelingen a l s de 
onlangs te Checquers gehouden bijeenkomst van M i n i s t e r s van 
Financiën. 

De heer Brouwers p l e i t eveneens voor g e l e i d e l i j k h e i d met 
betrekking t o t de t o e l a t i n g van nieuwe leden, teneinde een 
terugval i n een soort OECD-eituatie te voorkomen. In tegen
s t e l l i n g t o t de voorgaande.spreker meent h i j dat de B r i t s e 
Regering een krachtdadiger financieel/economisch b e l e i d 
voert dan v e r s c h i l l e n d e EEG-landen. Tenslotte vraagt ook h i j 
aandacht voor het kolenprobleem. A a n z i e n l i j k e kolenimport 
u i t Engeland kan de KSG n i e t verwerken. 

De heer Hoogwater verbaast z i c h over de algemeen geponeerde 
e i s , dat het Verenigd K o n i n k r i j k het EEG-Verdrag met a l z i j n 
u i t v oering8VOorschriften aanvaardt. Dat i s n i e t reëel. Verder 
moeten we met betrekking t o t de eventuele onderhandelingen 
procedurefouten van het verleden trachten te vermijden. Het 
wisselend v o o r z i t t e r s c h a p dient te worden voorkomer en de 
onderhandelingen moeten worden gescheiden van het werk van 
de Permanent Vertegenwoordigers. Spreker vreest dat het 
Verenigd K o n i n k r i j k w i l proberen de Fransen te i s o l e r e n . 
Dat l i j k t een i j d e l e hoop. H i j suggereert dat het 
Verenigd K o n i n k r i j k de Zes zou vragen hunnerzijds 
een b a s i s voor de onderhandelingen u i t te werken. 

Volgens de heer van Oorschot zou het Verenigd Koninkrijk 
zich p o s i t i e v e r ten opzichte van de EEG moeten ops t e l l e n . 
In de Kennedyronde staan de Engelsen overdreven negatief 
tegenover de EEG. Hun t e r u g t r e k k i n g s i i j a t i s onaanvaardbaar; 
met betrekking tot de s t a a l t a r i e v e n verlenen z i j geen enkele 
medewerking en ten aanzien van de wereldwijde overeenkomsten 
nemen z i j een negatief standpunt i n . 

Tenslotte zou spreker het Verenigd Koninkrijk b i j de 
eventuele toetredingsonderhandelingen om een d u i d e l i j k 
standpunt w i l l e n vragen ten aanzien van het gehele vraagstuk 
van de p r e f e r e n t i e s , n i e t aleen met betrekking tot de i n 
het GATT reeds aanvaarde Commonwealth of de nog i n discussie 
zijnde EFTA en EAMA pr e f e r e n t i e s , maar ook met betrekking 
tot die tegenover ontwikkelingslanden. 



De heer Hartogh b e g r i j p t de gevoelens van nostalgie die 
b i j velen leven naar de vertrouwde groep van zes landen. 
Door toetreding wordt de spoeling dunner en het raderwerk 
w e l l i c h t stroever. H i j vraagt z i c h echter af of, gezien 
het b e r e i k t e , de l a a t s t e loodjes inderdaad a l s de zwaarste 
moeten worden beschouwd. Wat de ongewenste u i t b r e i d i n g 
b e t r e f t kunnen naar z i j n oordeel de Ieren, Denen en Noren 
onmogelijk geweigerd worden, gezien a l l e p o s i t i e v e u i t 
spraken, die i n het verleden z i j n gedaan. Evenmin zou het 
verstandig z i j n de Zweden, Zwitsers of Portugezen een 
zekere vorm van a s s o c i a t i e te weigeren of z e l f s lidmaatschap, 
in d i e n één dezer landen daarvan a l l e v e r p l i c h t i n g e n op zich ' 
zou w i l l e n nemen. Tenslotte zou het best kunnen z i j n dat een 
vergroting van het aantal k l e i n e landen een beter tegenwicht 
tegen de grote L i d - S t a t e n zou vormen dan thans het geval i s . 

Het v o o r s t e l van de heer Hoogwater acht de heer Hartogh i n 
theorie a a n t r e k k e l i j k , maar i n de p r a k t i j k z a l het gevaar
l i j k z i j n ; het onderhandelingsvoorstel van de Zes zou 
immers de som z i j n van de wensen van a l l e partners, die 
zich z u l l e n l a t e n opjagen door de meest negatief ingestelde. 

De V o o r z i t t e r s t e l t na deze algemene beschouwingen de 
d i s c u s s i e open over twee punten: 
a. moet de v e r g r o t i n g van de EEG i n e n i g e r l e i opzicht 

worden beperkt? 
b. welke procedure zou moeten worden gevolgd? 

De Heer Spierenburg beklemtoont dat de toetreding van het 
Verenigd K o n i n k r i j k , gevolgd door Ierland, Denemarken en 
Noorwegen een stimulans kan z i j n voor de ontwikkeling van 
een meer onafhankelijk Europa. Daarna moet aan de rem worden 
getrokken. Een land a l s Zwitserland kan hoogstens geassocieerd 
worden. Voorts moeten de Engelsen er tegen waken n i e t onnodig 
tegen Franse of Duitse schenen te schoppen. In de Kennedyronde 
dient het Verenigd K o n i n k r i j k daden te s t e l l e n die van een 
p o s i t i e v e i n s t e l l i n g getuigen ten opzichte van de EEG. 
Tenslotte zou de B r i t s e m i n i s t e r s geadviseerd moeten worden 
vóór de zomer een b e s l u i t te nemen, waarbij a l l e e n enkele 
v i t a l e problemen t e r onderhandeling opgebracht zouden 
moeten worden. 
De heer van Lennep acht de gedachte van "hoe meer zielen hoe 
meer vreugde" voor de EEG f a t a a l . Zulks zou een desinte
grerend e f f e c t hebben. 
De heer Brouwers meent, dat het opstellen van een onderhande-
l i n g 8 d o s s i e r door de Zes een zeer tijdrovende en gevaarlijke 
aangelegenheid zou worden. H i j kan de heer Hoogwater i n diens 
suggestie daarom n i e t volgen. 
Voor de heer de Grooth b l i j f t de vraag bestaan of het Ver
enigd K o n i n k r i j k toch n i e t zou moeten trachten i n P a r i j s 
k l a a r h e i d te zoeken. 
De heer Hoogwater zou z i j n suggestie laten v a l l e n , als d i t 
l a a t s t e mogelijk zou z i j n . Het zou f a t a a l z i j n a l s de B r i t t e n 
een ongefundeerd p o s i t i e v e indruk overhouden van hun polsingen. 
Z i j overschatten w e l l i o h t de pressiemogelijkheden van de v i j f 
partners op F r a n k r i j k . Naar z i j n mening heeft het Verenigd 
Koninkrijk recht te weten welke voorwaarden de Zes aan 
toe trending zouden s t e l l e n . 



3 . Nota inzake enkele vxaagstukkea i n verband met het v r i j e 
verkeer van landbouwprodukten i n de oEG. 
(no. 3 1 3 4 b dd. 17 f e b r u a r i 1 9 6 7 ) 

De V o o r z i t t e r s t e l t de nota puntegewijg aan de or l e . 
ad punt 2 

Zowel de heer Spiegelenoerg a i s de heer Prechael v i e l e n er 
behoefte aan de j a a r l i j k s e p r i j s v a s t s t e l l i n g , waarbij vullens 
de EEG-Comraissie a l l e e n rekening zou moeten woruen gehuuien 
met het landbouwinkomen, ook te bezien aan de hand van andere 
c r i t e r i a , die i n a r t . 3 9 en 110 E 2 G worden genoemd. De heer 
LeMair w i j s t erop dat het h i e r een Verordening b e t r e f t waarin 
sl e c h t s procedureregels worden gegeven. Bovendien z a l het 
opnemen van a l l e r l e i k r i t e r i a i n de p r a k t i j k weinig b<^ten; 
waar het op aan k e r n t i s dat straks i n D e n Haag en eventueel 
i n de delegatie naar de kaad, waarin de v a s t s t e l l i n g der 
p i j zen b e s l i s t moet worden, liet Nederlandse standpunt wordt 
gefixeerd met inachtneming van a l l e betrokken belangen. 
De heer Drechsel i s n i e t overtuigd. Het gaat n i e t aan om, 
zoals thano het geval i s , s l e c h t s één k r i t e r i u m te noemen. 
Beter ware het elke vermelding van k r i t e r i a achterwege te 
l a t e n , i n d i e n geen overeenstemming over andere k r i t e r i a zou 
kunnen ..orden b e r e i k t . Qp een desbetreffende vraag van de 
heer Tuk antwoordt ie h e e r I.eMair dat de p r i j z e n v;a„rvun hier 
sprake i s de p r i j z e n z i j n die de boer ontvangt, dus ex c l u s i e f 
b e l a s t i n g en e x c l u s i e f s o c i a l e l a s t e n . 
ad punt 3 

De heer Drechsel merkt op dat het r e s t i t u t i e b e l e i d genuanceerd, 
d.w.z. n i e t langer v o l l e d i g automatisch zou moeten worden ge
voerd doch naar gelang er sprake i s van een tekort - dan wel 
een o v e r s c h o t s i t u a t i e b i j de v e r s c h i l l e n d e produkten binnen 
de E?G. Naar de mening van de heer LeMair zou h e t t a k t i s c h 
.mverstandig z i j n d i t punt te zeer te accentueren i n de basis
verordening. T.z.t. zou zulks i n een uitvOeringsverordening 
kunnen worden geregeld. Tn het onderhavige Co;omissie-voorstel 
wordt de mogelijkheid vermeld dat de r e s t i t u t i e s b i j uitvoer 
lager kunnen z i j n dan de heffingen b i j invoer. Gaat men hierop 
de aandacht vestigen, dan zou l i c h t van de z i j i e van sommige 
L i d - 3 t a t e n het verlangen komen deze mogelijkheid te l a t e n 
v a l l e n . De vergadering ging met deze redenering akkoord. 
ad punt 4 

De heer de Grooth maakt melding van het gevaar, dat de Com-
misie, die volgens de onderhavige verordening met de toepas
sing van de v r i j w a r i n g s c l a u s u l e tegenover derde landen z a l 
worden belast, z i c h daarbij onvoldoende aan de regels van 
het GATT zou houden. De heer Spierenburg i s van mening dat 
d i t punt bekeken zou moeten worden i n het l i c h t van het 
algemene ha n d e l s p o l i t i e k e b e l e i d van de Gemeenschap. De 
Vo o r z i t t e r concludeert dat d i t aspect nog nader interdeparte
mentaal z a l worden bestudeerd en dat ook het Comité van 
Permanente Vertegenwoordigers deze problematiek zou moeten 
bezien. 



De heer Emana onderstreept dat er onder geen voorwaarde 
automatische r e g e l s mogen «orden vastgelegd i n verband met 
het i n omstandigheden van schaarste te voeren b e l e i d . De naad 
z a l terzake de nodige v r i j h e i d van handelen moeten behouden, 
evenals zulks thans op het nationale vlak het geval i a . 
De heer Drechsel p l e i t voor een evenwicht i n het instrumen
tarium V u i i het p r i j s b e l e i d , zodat de "slechte kansen" n i e t 
alléén op de consument drukken, m.a.w. met name ui t v o e r -
heffingen z u l l e n , naast invoerbevorder ende maatregelen aan
dacht moeten k r i j g e n . De neer Emana spreekt daarentegen de 
vrees u i t dat, i n d i e n de mogelijkheid van exportheffingen 
nader geregeld zou v.orden, ook op het instrument der invoer-
subsidies nadruk gelegd z a l worden, hetgeen .wegens de d a r b i j 
betrokken financiële consequenties ongewenst i s . De heer 
LeMair brengt naar voren dat z i j n e r z i j d s er overwegend bezwaar 
tegen bestaat om i n de basisverordening e e n prijsmechanisme 
op t e nemen, dat i n geval van schaarste tot een "plafonnering" 
van de landbouwprijzen zou l e i d e n . De heer Drechsel hecht 
aan zulk een mechanisme j u i s t grote waarde. Hierop conclu
deert de Voer z i t t e r dat d i t v e r e c h i l van zienswijze aan de 
Raad van M i n i s t e r s ter b e s l i s s i n g z a l worden voorgelegd. 

4. Nota inzake b i j de v e r d e r e harmonisatie der belastingen i n 
de Gemeenschap aan te leggen p r i o r i t e i t e n . 
(no. 33*1 Po dd. 2o f e b r u a r i j l . / 
De heer spi e renbaxg heeft i n s t r u c t i e nodig m.L.t. deze materie, 
Het uitgangspunt van het te voeren Nederlandse b e l e i d moet 
worden bepaald, b i l l e n we aan de Pianse wensen inzake de 
heffingen aan de bron tegemoetkomen en zo j a doen we dat 
om fraude to voorkomen, of plaatsen we d i t streven i n het 
kader van een algemene harmonisatie dei' belastingen. De 
heer luk acht medewerking 0 5 d i t t e r r e i n technisch niet 
a a n t r e k k e l i j k , doch h i j meent, dat een b e s l i s s i n g op andere, 
meer economische overwegingen moet worden genomen, met nume 
i n het l i e h t van de wenselijkheid van een vrijmaking van het 
kapitaalverkeer. Een harmonisatie op d i t stak betekent 
overigens veel moeilijkheden voor buitenlanders. 
De heer van hennep vindt de probleemstelling n i e t zo eenvou
dig, z i j v e r e i s t nog diepgaande verdere studie. Hij acht een 
volkomen v r i j e kapitaalmarkt op d i t ogenblik n i e t een d u e l , 
dat de hoogste p r i o r i t e i t verdient, «el kan spreker de v e r 
s t e l l e n van de Commissie waarderen met het oog op het weg
werken van te grote f i s c a l e v e r s c h i l l e n , die binnen de EEG 
belastingvlucho veroorzaken. Hij s t e l t voor dat binnen het 
• • i n i s t e i i e van Financiën verder overleg terzake z a l worden 
gepleegd. 

5. Nota inzake de associatie-aanvraag van Spanje. 
U o . 3 3 7 0 1 dd. 21" f e b r u a r i j l . ) 
De heer Spierenburg herinnert eraan welke taktiek h i j i n 
opdracht van de Ministerraad tot dusver i n de PV1 s heeft 
gevolgd. De kaarten liggen dusdanig dat h i j deze gedragslijn 
tot de maartzitting van de Haan zal kunnen volhouden, 



De heer van Oorschot heeft veel waardering voor de voorliggend 
nota. H i j w i l er echter nog eens op wijzen, dat een eventuele 
r e g e l i n g tusaen Spanje en de BES GAïT-conform dient te z i j n . 
Immers herhaalde spreker, zo vereenvoudigde men het pidoleen 
en vanuit p o l i t i e k en vanuit h a n d e l s p o l i t i e k oogpunt. Hij 
z i e t geen kans op een akkoord van i e GATT-landen op een 
r e g e l i n g die krachtens art.XXV GATT goedkeuring behoeft. 
De enige mogelijkheid b l i j f t dan een r e g e l i n g volgens 
art.XXIV douaneunie of vrijhandelszone, waarbij e i g e n l i j k 
a l l e e n de douaneunie i n aanmerking komt om een bevredigende 
r e g e l i n g voor Spanje te t r e f f e n , dat dan echter ook tot 
tegenprestaties bereid moet z i j n . 
De V o o r z i t t e r concludeert dat de heer Hartogh binnenkort 
nader overleg met de betrokken departementen aal plegen 
over de i n hoofde dezro vermelde nota. 


